
 



 

Slovo starosty  
 

Vážení spoluobčané,  

dovolte mi, abych využil této příležitosti a informoval vás o chodu města, o jeho plánech do 
budoucna a o chodu Městského úřadu. Zároveň je také čas na bilancování uplynulého roku, který 
byl pro mne prvním v této funkci.  

Je samozřejmě především na vás občanech, abyste posoudili, zda se město ubírá tou správnou 
cestou, kterou jste ochotni kráčet společně s jeho vedením. Jistě ne všechna rozhodnutí, která 
radnice učiní, vám připadají dobrá, je však potřeba spoustu věcí chápat v širších souvislostech. Ne 
všechna rozhodnuti přicházejí včas, ale každý čin potřebuje správný okamžik.  

Není to vždy jednoduché a nikdy nebude, ale i těžká rozhodnutí patří k této práci a málo z nich 
přinese okamžitý efekt. Pracovat pro okamžitý efekt se nevyplácí v žádné profesi. Každý by měl 
mít určité dlouhodobé cíle a vůli něco dokázat. To je to, co člověku pomáhá překonávat drobné 
problémy, nástrahy života a okolního světa.  

Když jsem do této funkce nastupoval, říkali mi: „Nechceš raději chvíli počkat? Máš dost 
zkušeností? Nejsi příliš mladý?“ Někteří si dokonce mysleli, že budu na radnici jen do počtu. 
Doufám, že tu první názorovou skupinu jsem nezklamal a naopak doufám, že ti druzí si možná 
uvědomili, že čeho je moc, toho je příliš.  

Je potřeba si také říci, že k dosažení určitých met je nutná týmová práce. Nejde jen o práci 
úředníků a samotného městského úřadu, are také o práci radních a zastupitelů. Vše prochází 
určitým vývojem a tak i v těchto oblastech došlo k určitým změnám. Práce a rozhodování 
zastupitelů je odrazem jednotlivých osobností a tudíž prochází celým politickým spektrem, což je 
jistě dobře pro budoucí vývoj města. Změnám se nevyhnulo ani personální složení městského 
úřadu. Jednak byla na základě výběrového řízení přijata na místo vedoucí stavebního odboru 
ing. Pavla Házová a také došlo dne 29. října 2003 k odvolání paní Vítězslavy KIůzové z funkce 
tajemnice Městského úřadu.  

Pokud jde o plány a cíle pro nejbližší období, jsou následující a samozřejmě závisí na tom, jak 
budou tyto záměry akceptovatelné pro zastupitele, kteří rozhodnou o podobě rozpočtu.  

V roce 2004 by mělo dojít k výstavbě víceúčelového sportovního hřiště před základní školou 
v hodnotě cca 6 milionů Kč a v letech 2004 a 2005 by mělo dojít k výstavbě kanalizace 
a vodovodu pro obec Rodov v hodnotě cca 30 milionů Kč. Rovněž by mělo dojít k posílení 
strojového parku pro úpravu veřejných prostranství. Kontinuálně budou rovněž pokračovat práce 
na opravě zámeckého areálu.  

Protože se všichni chceme také trochu pobavit a kulturně žít, probíhají jíž nyní přípravy 
Smiřického hrnce 2004, který se bude konat 19. června 2004 (mimo jiné vystoupí Lokálka, Pavel 
Bobek, Žlutý pes a Vladimír Hron). Ve spolupráci s houslovým virtuózem panem Jaroslavem 
Svěceným připravujeme velikonoční festival vážné hudby pod názvem Smiřické svátky hudby 
2004), který se bude konat ve dnech 8. – 12. dubna 2004.  

Jelikož se blíží svátky vánoční a nový rok je na dohled, chtěl bych všem občanům popřát hezké 
prožití vánočních svátků, v novém roce hodně zdraví, štěstí, spokojenosti a vzájemné tolerance.  

Luboš Tuzar, starosta Smiřic  



  

 MR vzala na vědomí výroční zprávu ZŠ Smiřice za rok 2002/2003. 

 Protože se nepřihlásil žádný uchazeč do výběrového řízení na provozování pečovatelské 
služby, rozhodla MR, že bude ve spolupráci s Magistrátem města Hradec Králové jednáno se 
stávajícím provozovatelem. Nové výběrové řízení již nebude vypisováno.  

 MR schválila pořádání benefičního koncertu na podporu výzkumu a léčení Alzheimerovy 
nemoci, pořádaného společností proti této nemoci v prostorách kostela. Město na tento účel 
přispěje bezplatným pronájmem kostela.  

 MR vzala na vědomí oznámení starosty o odvolání pí Vítězslavy Klůzové z funkce tajemnice 
MěÚ ke dni 29. října 2003. Jmenovaná zůstává zaměstnancem MěÚ jako administrativní 
pracovnice. MR schválila ustavení 5členné komise pro výběrové řízení na tuto funkci. Složení 
komise bude oznámeno starostou následně.  

 MR se seznámila s plánem práce Domu dětí a mládeže ve Smiřicích na školní rok 2003/2004 
a pověřuje starostu případným dalším jednáním s vedením DDM jako zřizovatele.  

 MR pověřila starostu v souladu s příslušnou legislativou jmenováním komise pro výběrové 
řízení na místo ředitelky Mateřské školy Smiřice.  

 MR rozhodla o pronájmu restaurace Městská dvorana jako jedinému zájemci p. Vladimíru 
Koubovi s platností od 15. října 2003.  

 MR neschválila žádost OÚ Holohlavy a OÚ Skalice na úpravu ceníku služeb, poskytovaných při 
řízení o přestupcích a trvá na původním znění sazebníku. 

 MR schválila provedení výběrového řízení na dodavatele dostavby kanalizace Holohlavy, 
Rodov a Smiřice formou výzvy více zájemcům.  

 MR na doporučení stavebního odboru souhlasí se žádostí společnosti DANISCO s provizorním 
položením plastového potrubí přes pozemek města s podmínkou následné úpravy terénu po 
jeho odstranění.  

 Na základě geodetického zaměření pozemku č. parc. 1146 před prodejnou p. Brože souhlasí 
MR s rozšířením prodeje pozemku města o dalších 45 m2 (oproti schválenému prodeji na 
5. MZ dne 30. června 2003).  

 MR odložila obdržené žádosti o odkup pozemků v majetku města v lokalitě bývalé betonárky 
a to až do doby zpracování dokumentace, související se silničním obchvatem města.  

 MR schválila a doporučí rovněž ke schválení MZ prodej pozemku města o rozloze cca 30 m2 
firmě BDK-GLASS spol. s r.o. Uvedený pozemek se nachází v areálu této firmy.  

 MR na základě doporučení bytového odboru schválila pronájem uvolněného bytu v čp. 185 
p. S. L.  

 MR na základě doporučení bytového odboru schválila uzavření smlouvy o dílo s firmou 
PERFECT CZ s.r.o. na opravu střešního pláště spojovacího krčku mezi zámkem a kostelem 
(v části, která je v majetku města).  

 MR uložila bytovému odboru uzavření nových nájemních smluv na pronájem ordinací 
v čp. 48 (budova zdravotního střediska), protože platnost dosavadních smluv končí. Smlouvy 



budou uzavřeny na dobu pěti let. Výše nájemného bude odpovídat zákonným ustanovením. 
Pronájem byl řádně vyvěšen na úřední desce.  

 MR na základě doporučení bytového odboru schválila přidělení uvolněného bytu v čp. 199 
pí M. K. a to s přihlédnutím k její sociální situaci.  

 MR po vyhodnocení nabídky schválila uzavření kupní smlouvy na nábytkové vybavení 
Erbovního sálu s firmou Truhlářství J. Kmínek.  

 MR na základě dodatečného požadavku Státního památkového ústavu Praha na technologii 
nátěru střechy kostela schválila navýšení rozpočtu na tuto akci o 10.200,– Kč. O tuto částku 
bude upraven rozpočet města.  

 MR na základě podkladů bytového odboru schválila přidělení uvolněného bytu v čp. 199 
manželům O.  

 MR po projednání schválila uzavření smlouvy o dílo na rekonstrukci Erbovního sálu s firmou 
STAVOLAND Hradec Králové.  

 MR projednala současný stav cenových relací v obecních nájemních bytech a rozhodla počkat 
s provedením případných úprav nájmů až do doby nabytí platnosti nové legislativy v této 
věci.  

 MR s ohledem na neutěšenou hygienickou situaci v prostorách vestibulu KD Dvorana 
schválila nákup a instalaci pračky vzduchu. Nákup je rozpočtově kryt.  

 MR schválila poskytnutí sociálního příspěvku pí P. K. a jejím dvěma dětem na pobyt 
v domově pro matky s dětmi v Hradci Králové ve výši 1.800,– Kč měsíčně po dobu 6 měsíců.  

 MR schválila pronájem kanceláře v budově MěÚ stavební spořitelně Komerční banky za roční 
nájemné 16.800,– Kč a služby 94.430,– Kč.  

 MR schválila nákup integrovaného informačního systému od firmy GORDIC v ceně 53 tis. Kč. 
Hrazeno z kapitoly MěÚ.  

 MR rozhodla o poskytnutí finančního příspěvku ve výši 1.000,– Kč organizaci zrakově 
postižených TJ Zora Praha.  

 MR na základě žádosti oddílu ČASPV Smiřice (cvičení dětí a rodičů a mladších žáků) schválila 
poskytnutí finančního příspěvku na cvičební pomůcky ve výši 10 tis. Kč. Obnos bude vyplacen 
na základě předkládaných dokladů.  

 MR na doporučení ekonomického odboru a ředitelky MěKS schválila nové nájemní sazby za 
prostory KD Dvorana platné pro rok 2003/2004.  

 MR schválila příspěvek loutkovému divadlu na Mikulášskou nadílku pro děti ve výši 3.000,– 
Kč tak jako v předchozích letech.  

 MR rozhodla o poskytnutí příspěvku Penzionu pro důchodce ve výši 3.000,– Kč na uspořádání 
vánočního posezení pro jeho obyvatele.  

 MR projednala žádost Svazu důchodců o příspěvek na činnost organizace pro rok 2004 
a rozhodla vyřešit tuto žádost až v rámci schváleného rozpočtu na příští rok.  

 

Z jednání městského zastupitelstva 11. prosince 2003:  

Městské zastupitelstvo projednalo a na základě doporučení městské rady schválilo:  

1. Prodej pozemku parc. č. 732 pod panelovým domem čp. 564 na sídlišti Govorovo 
společenství vlastníků. Byty v nemovitosti uvedeného čp. jsou již ve vlastnictví žadatelů.  

2. Zřizovací listinu Základní školy Smiřice aktualizovanou dle požadavku Krajského soudu pro 
zápis organizace do obchodního rejstříku.  



3. Uzavření smlouvy o půjčce s VAK Hradec Králové a.s. Tato smlouva slouží jako právní 
instrument pro poskytnutí příspěvku města na vybudování vodovodu pro Rodov.  

4. S přihlédnutím k novému geodetickému zaměření navýšení výměry pozemku č. parc. 1146 
u prodejny p. Pavla Brože na celkových 45 m2. MZ také schválilo prodej takto navýšené 
výměry pozemku (prodej pozemku o výměře jen 29,7 m2 byl už před zaměřením schválen 
MZ dne 30. 6. 2003).  

5. Prodej pozemku č. parc. 934/2 o výměře cca 27 m2 firmě BDK-GLASS s.r.o. Smiřice. Ze strany 
katastrálního úřadu zde dochází k opravě výměry dle § 46 vyhl. č. 190/96 Sb. – v dosavadních 
katastrálních mapách tento díl nebyl zaměřen.  

6. Úpravu rozpočtu na rok 2003, spočívající v promítnutí přijatých dotací ze státního rozpočtu 
do výdajové části.  

7. Schválení návrhu rozpočtu na rok 2004.  

Vybráno z podkladů předaných zastupitelům města.  

 

                        

Paní Olga Kubešová věnovala městu stromek – jedličku, který byl použit na výzdobu kostela pro 
vánoční koncerty. Městský úřad touto cestou pí Kubešové srdečně děkuje.  

  

Odvolání tajemnice MěÚ z funkce  

Různé zprávy se šíří velmi často rychlostí blesku po celém městě. Stejně tak se rychle roznesla 
zpráva o tom, že byla ze své funkce odvolána tajemnice Městského úřadu Smiřice pí Vítězslava 
Klůzová. V podobných případech se ihned vyrojí celá řada zaručených názorů, dohadů 
a spekulací. Nebude proto na škodu dát slovo oběma stranám – p. starostovi Tuzarovi i odvolané 
tajemnici MěÚ pí Klůzové:  

Pan starosta odpověděl na nejčastěji přetřásané otázky:  

Co je pravdy na tom, že byla paní Klůzová odvolána z funkce tajemníka MěÚ?  

Je to tak. Dne 29. října 2003 byla skutečně z funkce odvolána.  

Znamená to, že již není zaměstnancem MěÚ?  

Zaměstnancem nadále zůstává, ale od 30. října 2003 je v pracovní neschopnosti.  

Co je pravdy na tom, že šlo o politický tah? Jakým způsobem může být člověk z takové funkce 
odvolán?  

Je to čistě důsledek toho, jak pracovně a produktivně MěÚ fungoval či nefungoval. Tajemníka 
MěÚ starosta jmenuje a odvolává se souhlasem ředitele krajského úřadu. Tímto souhlasem také 
disponuji. Bez souhlasu ředitele krajského úřadu je odvolání či jmenování neplatné. Tak je to 
stanoveno zákonem o obcích č. 128/2000 Sb, odst. 3, § 103. V témže odstavci je také řečeno, že 
jmenování či odvolání z funkce musí být v souladu se zákonem o úřednících. Tento zákon 
stanovuje, že odvolání z funkce je možné, pokud se dotyčný dopustí závažného porušení 
zákonem stanovených povinností nebo dvou méně závažných porušení v posledních 6 měsících.  

Kým a jak bude funkce tajemníka obsazena?  

Dne 28. listopadu 2003 byla uzávěrka přihlášek do výběrového řízení, které bylo řádně vyhlášeno 
v souladu s příslušnými zákony. Jmenoval jsem 5člennou výběrovou komisi, zákon ukládá pro 



tuto komisi jen tři členy. Do funkce tajemníka MěÚ se přihlásili čtyři uchazeči, z toho tři 
z Jaroměře a jeden ze Smiřic. Do Vánoc by měl být znám vítěz.  

Chtěl bych ještě poznamenat, že jsem slyšel několik verzí, pro koho jsem místo tajemníka údajně 
chystal a že jsem zklamán, že se nikdo z nich nepřihlásil. Mohu poznamenat, že tomu tak není.  
 

---------------------------------------------- 
 

Pí Klůzová na vysvětlení ke svému odvolání požádala pouze o otisknutí textu jejího odvolání 
z funkce:  

Ve Smiřicích dne 29. 10. 2003  

Věc: Odvolání z funkce tajemníka MěÚ Smiřice  

Dne 21. 10. 2003 Vám bylo písemné oznámeno, že jste závažným způsobem porušila zákonem 
stanovené povinnosti a to zejména povinnosti, které tajemníkovi obecního úřadu ukládá 
zák. 128/2000 Sb., § 110 odst. 4 bod b). Tato písemnost byla Vámi dne 21. 10. 2003 převzata. 
Konkrétně se jedná o nesplnění bodu č. 105/2003 uloženého Vám Městskou radou Smiřice dne 
4. 6. 2003, jímž Vám bylo dáno za úkol vypracování vyhlášky pro provoz zahrádek s termínem 
splnění do konce měsíce června 2003.  

Závažnost tohoto pochybení spatřuji zejména ve skutečnosti, že do dnešního dne není tento úkol 
splněn a nebyl ani do dnešního dne Městské radě Smiřice oznámen důvod nebo příčina 
nesplnění Vám zadaného úkolu.  

Dne 15. 10. 2003 Vám bylo písemně předáno upozornění na neplnění povinností vedoucího 
úřadu spočívajících dle zák. 65/1965 Sb. § 74 zejména v důsledné kontrole plnění úkolů 
podřízených úředníků.  

Toto písemné upozornění na neplnění povinností vedoucího pracovníka se opírá o následující 
zjištěné nedostatky:  

Při kontrole úkolů, které byly uloženy na poradách vedení v období 1–9/2003, bylo zjištěno 
nesplnění úkolu č. 6 uloženého na poradě vedení dne 27. 8. 2003 (vyčištění náhonu ve Smiřicích 
a Rodově), bodu č. 5 z porady vedení ze dne 27. 8. 2003 (zamezení vjezdu os. vozidel na 
náměstí), nesplnění úkolu č. 10 z porady vedení (návrh na likvidaci zbylého nábytku). Zápisy 
z porady vedení neobsahují termíny plnění úkolů a prezenci.  

S ohledem na výše uvedené skutečnosti Vás ke dni doručení odvolávám z funkce tajemníka 
MěÚ Smiřice.  
  

Luboš Tuzar, v. r., starosta města Smiřice                                           Vítězslava Klůzová, v. r.  

  

  

 

 

 



  

  

Krátké zhodnocení letošního roku  

Zpravodaj číslo 4 neodvratně přináší zprávu, že přichází konec roku a že je čas ke krátkému 
zhodnocení, jak byl úspěšný.  

Jsme přesvědčeni, že pro naši obec úspěšný byl. Podařil se bez problému splnit stěžejní úkol, 
který jsme si dali – zainvestovat výstavbu inženýrských sítí v prostoru U Jordánu.  

V současné době jsou všechny stavební práce dokončeny a probíhají nezbytná kolaudační řízení. 
K naší úplné spokojenosti a ke splnění úkolu, který jsme si dali, však chybí prodej stavebních 
pozemků jednotlivým zájemcům o výstavbu rodinných domků, který jsme zamýšleli uskutečnit 
do konce tohoto roku.  

Prodej pozemků uvázl na zpracování technické dokumentace, to je geometrického plánu 
zainvestovaného území. Při jeho zpracovávání vyvstal problém nepřesně definovaného 
plánovaného obchvatu města Smiřic. Prodej pozemků se tím přesouvá na začátek příštího roku.  

V současné době se dokončuje rekonstrukce elektrorozvodů v obci, kterou provádí VČE. Obec 
využila tuto příležitost a současně s kabely pro rozvod elektřiny byly položeny do země i kabely 
pro veřejné osvětlení a místní rozhlas. Cena za tuto modernizaci dosáhla čísla 422 tisíc Kč. 
Občané nehubujte, sloupy veřejného osvětlení musí být z bezpečnostních důvodů umístěny 
40 cm od okraje vozovky a tím se o něco snižuje průchodnost chodníků.  

Domníváme se, že oceníte skutečnost, že z řady ulic zmizí nevzhledné sloupy a změť drátů. 

Zastupitelstvo odsouhlasilo předběžné náklady na úpravu budovy mateřské školy ve výši 450 tisíc 
Kč. Jedná se o odizolování suterénu proti vlhkosti a využití tělocvičny a přilehlých místností pro 
cvičební a sportovní zájmy občanů. Práce by měly být provedeny v zimních měsících.  

Výhled na příští rok: Je zpracovaná studie na zástavbu území, které je známé pod názvem 
RYBÍZOVNA. Chceme se pokusit vybrat jedno z možných řešení, které studie nabízí.  

Na závěr přání:  

  

 

  

 

  

 

 

 

            Miloš Malínský – místostarosta                                                 Miroslav Hlava – starosta  

 

Z p rávy   
 

Obecního úřadu Holohlavy 

Děkujeme všem občanům za pomoc,  

za důvěru, za práci, kterou odvedli  

ve prospěch obce. Za sebe i za členy  

zastupitelstva přejeme všem radostné  

a spokojené Vánoce, v novém roce  

mnoho zdraví, úspěchů a spokojenosti. 



Společenská kronika Holohlav  
Sestaveno podle údajů, předaných Magistrátem města Hradce Králové dne 1. 10. 2003:  
 

Narozené děti s trvalým pobytem v Holohlavech:  

červen   Hejný Kevin  
červenec  Lorincová Kateřina  
srpen   Koleno Lukáš 
září   Budinský Matěj  
 

Jubilanti z období do června do prosince 2003:  

V uvedeném období se dožili významných životních jubileí tyto občanky Holohlav. Protože nám 
současné předpisy nedovolují uveřejnit více údajů, chceme jim alespoň takto popřát do dalšího 
života hodně zdraví a životní pohody.  

 Čapková Marie    Holečková Marie  

 Isaidesová Hedvika    Jakubská Vlasta  

 Jirsáková Libuše  
 

Z našich řad v uplynulém období odešli:  

 Magyar Peter    ve věku 70 let  

 Bůtová Josefa    ve věku 90 let  

H. Čížková, Obecní úřad v Holohlavech  

 

Věnováno všem obyvatelům Holohlav  

V listopadu tohoto roku vyšla kniha Komunální politické systémy, která obsahuje vymezení 
komunálních institucí, volební geografii vybraných krajů a případové studie („case studies“) 
různých komunálních systémů. Neupozorňoval bych na tuto publikaci, kdyby se její obsah 
netýkal právě naší obce, Holohlav.  

Jako spoluautor výše zmíněné publikace jsem popsal veřejný život v Holohlavech v letech 1990–
2003. Příspěvek o naší obci je podrobný, když se rozkládá na 28 stránkách! Pro někoho mohou 
být zajímavé pasáže týkající se první poloviny 90. let. Přeci jenom „historická paměť“ se 

nenávratně zkracuje a pramen, který by měl zachovávat 
povědomí o naší minulosti, v obci neexistuje. Takovým 
pramenem je obecní kronika, hlavní zdroj našeho poznání 
a našich zkušeností. Pro další může být inspirující popis 
současného stavu, včetně fungování vybraných spolků 
a politických stran zastoupených v obci. Celkově jsem kladl důraz 
na zobrazení událostí posledních měsíců, kdy jsem chtěl zachytit 
aktuální „stop-stav“. 

Pojetí knihy neumožňovalo obsáhnout veškerý veřejný život 
v celé jeho šíři, proto jsem holohlavský příspěvek zaměřil na 
veřejnoprávní instituce. Vedle stručného nástinu významných 
spolků v obci (hasiči a Svaz žen) jsou poměrně detailně popsány 
další subjekty účastnící se komunálních voleb. Politickému hnutí 



Sdružení nezávislých byly věnovány tři stránky, komunistické straně dvě a zbylým stranám po 
jedné stránce. Dalšími zkoumanými předměty se staly: starosta, jeho chování vůči občanům, 
práce zastupitelstva a celková politická kultura.  

Na tomto místě bych chtěl poděkovat všem, kteří mi poskytli informace a věnovali svůj volný čas. 
Zvláštní poděkování pak patří jednak členům snad nejdůležitější obecní komise – letopisecké – 
a také starostovi obce Miroslavu Hlavovi, za nesmírnou inspiraci a ochotu, která mě osobně 
velmi překvapila. Děkuji. 

Netřeba dodávat, že příspěvek o naší obci je věnován všem obyvatelům Holohlav.   

Jakub Hudák  

  

     

    

  ZE ŽIVOTA ZÁKLADNÍ ŠKOLY  

  

 

 Nový školní rok 2003/04 zahájilo 2. září 522 žáků, kteří jsou rozděleni do 23 tříd. Do prvních 
tříd nastoupilo 41 prvňáčků. Vyučovat je bude p. uč. Ivana Špryňarová a Zdeňka Krtková, 
která se vrátila do školy po mateřské dovolené. Dále do pedagogického sboru na první 
stupeň nastoupily sl. uč. Dagmar Bělonohá a Martina Kučerová. Na druhém stupni odešla do 
důchodu p. uč. Věra Prokopová a na místo p. uč. Jany Konrádové po mateřské dovolené 
nastoupila p. uč. Eva Šupíková. Vzhledem k soustavnému poklesu počtu dětí jsme opustili 
dislokované pracoviště v mateřské školce v Holohlavech.  

 V průběhu školního roku proběhla celková rekonstrukce sociálního zařízení ve velké budově. 
Plechové příčky byly odstraněny a nahrazeny zděnými s keramickým obkladem. Byla 
provedena oprava rozvodu vody a odpadů. Záchody byly vymalovány a doplněny zásobníky 
na toaletní papír a tekuté mýdlo.  

 O prázdninách jsme pokračovali v úpravách tříd. Čtyři třídy byly vymalovány, opatřeny novým 
olejovým nátěrem, kachlovým obkladem a vybaveny novým školním nábytkem. Jedna 
z těchto učeben je zařízena jako odborná učebna hudební výchovy. Ve velké budově nám 
zbývají zrekonstruovat pouze dvě třídy, které bychom chtěli upravit během příštích prázdnin. 

 Letošní školní rok přinese žákům dvě novinky. Jednak žákům osmých a devátých tříd přibyla 
v učebním plánu týdně jedna vyučovací hodina. Tu jsme věnovali volitelným předmětům. 
Druhá novinka se týká všech žáků. Během školního roku budou absolvovat šestihodinový 
kurz s názvem „Ochrana člověka za mimořádných situací“.  

 Pro letošní školní rok jsme pro žáky připravili nabídku povinně volitelných a nepovinných 
předmětů. Pro vaši informovanost jsou to tyto volitelné předměty: informatika, biologická 
praktika, chemická praktika, ekologická praktika, cvičení z matematiky, cvičení z českého 
jazyka, konverzace v anglickém jazyce, technické práce, psaní na stroji, výtvarné činnosti, 
sportovní hry, regionální výchova, vaření a šití.  

Z nepovinných předmětů to je příprava na přijímací zkoušky z matematiky a z českého jazyka. 
Oproti loňskému roku jsme museli nabídku zmenšit. Důvodem je snižování počtu učitelů.  

Dále na škole pracuje přírodovědný kroužek ANAX vedený zástupcem ředitele p. Hlaváčkem, 
bezplatný internetový klub vedený p. uč. Kopeckým a sborový zpěv pod taktovkou 



p. uč. Čermákové. Paní učitelky Špryňarová, Pořízová, Krtková, Kudrnáčová, Michálková, 
Pozanová a Zapadlová vedou zájmové kroužky pod DDM ve Smiřicích. 

 Aktuální informace, plány a záměry školy můžete sledovat na webové adrese 
www.zssmirice.cz. 

Petr Rohlena, ředitel školy  

 

Z činnosti přírodovědného kroužku ANAX ZŠ Smiřice  

O letošních prázdninách proběhla již tradiční „Expedice Grabštejn“, která se konala od pátého do 
třináctého července na státním hradu Grabštejn u Hrádku nad Nisou.  

Počasí nám letos přálo, bylo ideální hlavně pro turistiku. V letošním roce jsme navštívili 
zoologickou zahradu v Liberci, kde jsme si prohlédli nový, velmi vzácný přírůstek. Tím je takin 
zlatý, který se vyskytuje pouze v Číně a je kriticky ohroženým sudokopytníkem. Liberecká ZOO se 
zapojila jako jediná mimo území Číny do záchranného chovu takinů. Nádherně, i když větrně, 
bylo na Ještědu. Další výlet nás zavedl do kraje Pyšné princezny, tedy na Panskou skálu 
u Kamenického Šenova, kde byla tato pohádka natáčena. Zde jsme navštívili i sklářské muzeum, 
které kromě stálých exponátů vystavovalo i zajímavé maturitní práce studentů zdejší sklářské 
školy. Vraceli jsme se přes Bílé skály – zvláštní pískovcový útvar, připomínající stádo slonů v lese. 
Pískovcovým skalám byla věnována i celodenní túra na Vraní skály a Popovu skálu, ze které je 
překrásná vyhlídka do kraje.  

Práce na hradě byla letos spojena především s instalací venkovního osvětlení. Pomáhali jsme 
s ukládáním kabelů a se zasypáváním výkopů. Zručnější pomáhali se štukováním v místnostech, 
ve kterých bychom příští rok měli bydlet. Jestli vše dobře dopadne, v naší současné „ložnici“ 
bude další část prohlídky pro veřejnost. Pomohli jsme i s úklidem odstraněných náletových 
dřevin z hradního kopce a s vyklízením místností hradu, které se budou postupně opravovat.   

Po úspěšné expedici přišel šok z chování vandalů ve Smiřicích, kteří přes prázdniny opět zničili 
v květnu opravenou omítku naší klubovny na písníku Obora, zdevastovali ohniště a posezení, 
a navíc začali rozebírat a pálit zábradlí lávky a kůly oplocenek. O odpadcích poházených v okolí 
písníku ani nemluvě.  

Přírodovědný kroužek zahájil činnost již od září. Na uvolněná místa bude přijímat nové členy. 
Bližší informace a přihlášky ve škole u p. uč. Hlaváčka. Informace o činnosti též na 
www.zssmirice.cz a na nástěnkách školy.  

Tomáš Hlaváček, vedoucí kroužku  

Pozn.: Výše uvedené zprávy ze ZŠ nedopatřením nevyšly ve Zpravodaji č. 3  

 

 V tomto školním roce žáci absolvovali plavecký kurz – tentokrát v plaveckém bazénu 
v Dobrušce. Od září jezdili na plavání druhé, třetí a čtvrté třídy – tj. více než 170 dětí. Dětem 
se v novém prostředí velmi líbilo. Chválily si klidné prostředí, „správnou“ vodu, neměly strach 
z hloubky, nerušila je veřejnost, jak tomu bylo v Hradci Králové. Měly to sice o kousek dál, ale 
pro spokojenost dětí je tato malá nevýhoda zanedbatelná.  

 Pro KRNAP jsme zorganizovali velmi užitečný sběr kaštanů. Žáci, hlavně z prvního stupně, 
nasbírali 1500 kg tohoto významného krmiva.  

 27. listopadu proběhla ve škole pro vycházející žáky a jejich rodiče schůzka k volbě povolání. 
Zúčastnili se jí zástupci středních škol a středních odborných učilišť, kteří podali informace 
o svých školách a možnostech studia.  



 Pro nejbližší období pro žáky připravujeme:  
- tradiční Mikulášskou nadílku pro nejmenší žáky, kterou organizují žáci devátých tříd  
- 11. prosince se uskuteční v 1. až 3. třídách den otevřených dveří, kdy se můžete přijít 

podívat, jak pracují v hodinách vaše děti  
- 12. prosince proběhne na škole projektový den na téma Advent  
- na 18. prosince si pro vás děti z prvního stupně připravily pohádku a módní přehlídku. 

Akce se uskuteční od 16 hodin ve školní jídelně.  
- v termínu od 21. do 28. února připravuje p. uč. Zemek pro žáky druhého stupně lyžařský 

výcvikový kurz v Krkonoších  
- dále vás srdečně zveme na 2. ples smiřických škol, který spoluorganizujeme se SOUp 

a ZUŠ. Ples se bude konat 21. 2. 2004 v Městské dvoraně.  

Petr Rohlena, ředitel školy  

 

Z činnosti přírodovědného kroužku ANAX ZŠ Smiřice  

Začátkem letošního školního roku byla činnost kroužku obohacena též o předvedení modelářské 
činnosti. Adam Košťál předvedl „v akci“ vlastnoručně postaveného RC větroně, členové si mohli 
vyzkoušet hod vratným bumerangem a létání s vystřelovacími letadélky. Vystřelovací letadélko si 
ostatně v rámci kroužku zkouší postavit každý sám a pokud se nám podaří sehnat vhodné zbytky 
překližky, vyrobí si i vlastní bumerang.  

Scházeli jsme se též o víkendech, kdy jsme kromě pozorování, her, opékání vuřtů a čtení pohádek 
napravovali škody způsobené na zařízení písníku Obora a začali jsme za pomoci chlapců 
z osmého ročníku připravovat na příští sezónu hnízdní stěnu pro břehule.  

Zástupci kroužku a žáků devátého ročníku (Renata Povalilová, Martina Mikolášková, Adam Košťál 
a Michal Bartoň) úspěšně reprezentovali školu v soutěži všeobecných přírodovědných znalostí 
„Ekomládě 2003“, pořádané SZeŠ v Hořicích. Naše hlídka se ve velké konkurenci pětadvaceti 
družstev z různých škol umístila na pěkném šestém místě.  

V zimním období nás čeká především příprava na soutěže, které budou probíhat na jaře, 
rekonstrukce koutku živé přírody v učebně přírodopisu a možná i výroba vlastních bumerangů.  

Tomáš Hlaváček, vedoucí kroužku  

 

KURZY VÝTVARNÝCH TECHNIK PRO VEŘEJNOST  

Základní škola ve Smiřicích opět pořádala na podzim pro dospělé výtvarné kurzy. Účastníci se 
seznámili se základy keramiky, malování na sklo nebo textilními technikami. Velký zájem vzbudila 
také decoupage (ubrousková technika) nebo malování na kameny. Náplní posledního letošního 
kurzu bylo 11. prosince 2003 malování na hedvábí.  

Na příští jaro chystáme opět kurzy keramiky, zkusíme i drátkování a velikonoční aranže. Pokud 
má někdo zájem o  některou techniku, např. keramiku, a termíny mu nevyhovují, je možné se 
domluvit individuálně s p. uč. Malinovou (tel. 495 421 308).  

Všechny informace a termíny je též možno průběžně nalézt na internetových stránkách: 
www.zssmirice.cz. 

Ladislava Malinová, vedoucí kroužku  

 



Všem žákům, rodičům a spoluobčanům přejeme krásné a klidné prožití 
vánočních svátků a v novém roce hodně zdraví, spokojenosti, úspěchů 

a pohody. 

 

 

Bývalý žák smiřické základní školy na střeše Evropy  

Milan Dvořáček (nar. 1984), ještě nedávno žák smiřické devítiletky – nyní student (jeho otec 
PharmDr. Milan Dvořáček byl lékárníkem ve smiřické lékárně), si vytknul za cíl zdolat nejvyšší 
alpský vrchol Mont Blanc. Pondělí 15. září 2003 bylo pro většinu lidí běžným všedním pracovním 
dnem, jedním z posledních prosluněných dnů babího léta. Pro dva mladé horolezce – jednoho ze 
Smiřic a druhého z Lipovky – to však byl den zcela výjimečný. Byl to den, kdy se jim splnila silná 
touha, když společně vystoupili na nejvyšší horu Evropy – na vrchol Mont Blancu. O své zážitky se 
s námi podělil v následujícím příspěvku Milan.  

DO TŘETICE VŠEHO DOBRÉHO – VÝSTUP NA VRCHOL STARÉHO KONTINENTU  

Zprávy hovoří o rychlém tání ledovců a jejich nadměrném úbytku v evropských pohořích. 
V Alpách je údajně omezen přístup k některým horám, ledovce jsou plné trhlin a pohyb po nich 
je příliš nebezpečný. Taková situace byla hlášena před naším odjezdem pod střechu Evropy.  

Výstup na Mont Blanc a návrat zpět do Čech musíme stihnout do devíti dnů. Škola vyhověla 
žádosti o uvolnění z výuky a my můžeme v pátek večer vyrazit na cestu. Pro mne to je již třetí 
pokus o vrchol této hory, opět zcela jiný než pokusy předešlé.  

O dosažení vrcholu jsem se pokusil společně s Jiřím Klapalem z Lipovky, který se zúčastnil již 
mého druhého pokusu v červnu tohoto roku. Máme společný zájem o hory a shodné názory na 
lezení v nich. Snad nám tentokrát bude přát štěstí, které je pro úspěch stejně důležité jako 
zkušenosti s pohybem ve velehorách a znalost místních podmínek. Naším cílem je výstup na 
vrchol klasickou cestou z Francie, jež nepředstavuje lezecky technické obtíže, ale klade vysoké 
nároky na fyzickou připravenost.  

Do Chamonix dorážíme v sobotu odpoledne. Favoritem je cesta ve dvou pohodlná a relativně 
rychlá. Stíháme poslední lanovku do sedla Bellevue (1790 m), horší to je se zubačkou, která dnes 
již nahoru nejede. My však nesmíme ztrácet čas, tak pokračujeme několik kilometrů po kolejích 
pěšky.  

V konečné stanici míjíme ceduli s upozorněním na klimatické anomálie a s nimi spojená 
nebezpečí. Stále stoupáme sutí až k samoobslužné chatě Baraque Forestiere (2908 m). Zde hoří 
oheň, u kterého stojí několik lidí. Jak se po chvíli dozvídáme, je zde několik Španělů a také Češka, 
studující v Ženevě, s přítelem z Chamonix. Nikdo z nich se však nechystá nahoru, i když jsou 
hlášeny dva pěkné dny. To zní povzbudivě, ale jsme níže, než bychom potřebovali být… Noc je 
jasná a mrazivá.  

Ráno dlouho spíme, potom vyrážíme dál. Stoupáme skalnatým žebrem k chatě Tete Rouse 
(3167 m), kde jsme však jenom rozpustili sníh na pití, protože jsme si sebou nenesli žádnou vodu. 
Po firnovém poli jsme prošli pod stěnu Gouter, nad níž stojí stejnojmenná chata (3817m). Zde na 



nás čekalo klíčové místo – traverz nebezpečného kuloáru, který se už stal osudný nejedné 
výpravě. Tento kuloár je jakési strmé koryto, kterým se řítí vše, co se utrhne v horní části stěny. 
Padající kameny dosahují často značné velikosti. Další cesta stěnou není již tak nebezpečná, ale 
náročná a zdlouhavá.  

V horní partii jsem se začal potýkat s lehčí formou výškové nemoci, projevující se nevolností 
a ztrátou výkonnosti. Může za to rychlý postup bez aklimatizace a téměř čtyřicet kilo na zádech 
člověku také nepřidá. K chatě dorážíme již za tmy, stavíme stan a skládáme do něj vybavení 
a zásoby pro případ nuceného prodloužení pobytu. Noc je jasná, teploměr ukazuje -11 stupňů 
Celsia.  

Ráno jsme vyrazili brzy, ale až za svítání, aby mohl Jirka vše dokumentovat na video. Dnes je 
vrcholový den, nasadili jsme si mačky, navázali se na lano a vyrazili dobře čitelnou stopou po 
ledovci k hoře Dome du Gouter (4304 m). Stoupali jsme mírným svahem, pod námi se ztrácely 
stany polské výpravy, která krom nás jediná tábořila na ledovci. Zanedlouho jsme uhnuli doleva 
pod výraznými ledovými věžemi (séraky), následoval přechod několika trhlin. Jak jsme stoupali, 
sílil i vítr. Konečně jsme se dostali do místa, kde se láme horizont a my jsme už konečně viděli náš 
cíl.  

Sestoupili jsme na velké ledovcové plato a po něm jsme se dostali pod strmý výšvih, nad nímž se 
na skále tyčí známá observatoř a nouzový bivak Vallot (4362 m). Zde jsme jen krátce odpočívali. 
Není mnoho času, jsme poslední, kdo jde dnes na vrchol. Zbývalo překonat ledové pahrbky Les 
Bosses a Petit Bosses, poté vystoupit ostrým vrcholovým hřebenem až na malou ledovou plošinu 
– vrchol Evropy.  

Prudký vítr hnal vzduchem ledové krystaly a téměř znemožňoval pohyb ve srázném terénu. Měli 
jsme kukly, brýle, přes helmy zapnuté kapuce, neslyšeli jsme se navzájem, a sestupující jsme 
zdravili jen kývnutím hlavy. Často jsme odpočívali, citelně nám chyběla aklimatizace. Po 
ledovcovém mostě jsme přešli pod vysokou převislou ledovcovou stěnou. Je to jedno 
z nejhezčích míst klasické francouzské výstupovky. Hřbet se zužoval a my jsme stoupali 
vrcholovým hřebenem. Už víme, že to dokážeme, už víme že vrchol není daleko, ale hřeben 
jakoby neměl konce… 

                        Majestátní Alpy                                               S českou vlajkou na Mont Blancu 

S každým poryvem větru hrozilo, že budeme strženi, je třeba se maximálně soustředit. Stopa 
vede po čepeli hřebenu a je široká asi jen 30 cm. Pád na kteroukoli stranu by znamenal konec. 
Hřeben se narovnává, ale ještě kousek zbýval na vrchol. Je zhruba půl páté odpoledne 15. září 
2003 a výš už to v Evropě nevede.  



Seděli jsme na vršku Mont Blancu (4807 m) a vůbec nás netrápilo, že během léta údajně o dva 
metry utál. Sledujeme údolí Chamonix, kde se jako tenký had plazí řeka Arve. Viděli jsme Aig du 
Midi – vyhlášenou skalní jehlu, na níž vede lanová dráha, strmé srázy, které jsme museli 
překonat a mohutný ledovec Bosson, spadající až do pásma lesů nad městem. Vichřice nám však 
nedovolila otočit se a o pohled z jižních stěn na italskou stranu jsme tak byli ochuzeni. Jirka 
vytáhl naši vlajku, natáčeli jsme a fotili. Pak už jsme začali sestupovat. Po několika minutách na 
vrcholu nás čekaly dva dny sestupu do údolí. Ve středu, již opět doma v Čechách, jsme celou akci 
zhodnotili jako úspěšnou – štěstí nám přálo.  

Pro Zpravodaj Smiřic, Rodova a Holohlav Milan Dvořáček  

 

  

 

Ještě jednou o horolezcích  

Ti tentokrát šplhali po střeše místního kostela Zjevení Páně. Střecha je pokryta šindelem a prošla 
důkladnou opravou. Odborníci nejdříve očistili štípané dřevěné šindele a ošetřili je. Opravu 
dokončili novým nátěrem. Střecha je nyní zabezpečena proti nepřízni počasí a je pěkná i na 
pohled. Nyní by mělo dojít i na nový nátěr fasády kostela. Pokud se „najde“ potřebných 600 tisíc 
Kč…  

 

 

Smiřické svátky hudby 2004 

Velikonoční festival ve dnech 8. – 12. dubna 2004 

Zahajovací koncert:  

Slavné barokní koncerty v kapli Zjevení Páně  
Virtuosi Pragenses – komorní orchestr  
Jaroslav Svěcený – housle a průvodní slovo  

V průběhu slavnostního večera zazní hudba Antonia Vivaldiho (Čtvero ročních období) 
a J. S. Bacha, která je časově spjata se vznikem kaple Zjevení Páně.  

 
Druhý koncert:  

Slavné housle Hradeckého kraje  
Jaroslav Svěcený – housle a průvodní slovo  
Marie Synková – klavír  

Interpretována bude hudba Mozarta, Dvořáka, Smetany.  
Na tento koncert budou pozváni současní houslaři z hradeckého kraje, kteří by předvedli svá díla.  

                                       K U L T U R A                      

 



Třetí koncert:  

Varhany v kapli Zjevení Páně  
Josef Popelka – varhanní pozitiv  
Jaroslav Svěcený – housle a průvodní slovo  

Koncert na podporu rekonstrukce původních varhan.  
Zazní hudba autorů: Tartini, Corelli, Händel, Benda, Bach.  

Čtvrtý koncert:  

Koncert pro deset strun  
Jaroslav Svěcený – housle a průvodní slovo  
Miloslav Klaus – kytara  

Miloslav Klaus je v současné době jedním z nejlepších kytarových virtuosů. Oba interpreti 
představí společně hudbu Nicoly Paganiniho, Filippa Gragnaniho, Maura Giulianiho a dalších 
autorů.  

Závěrečný koncert:  

Smiřické setkání žánrů  
Marta Kubišová – zpěv  
Jaroslav Svěcený – housle a průvodní slovo  
Jiří Škorpík a Laura Vlková – klavír  

Tento galakoncert je zároveň jakýmsi samostatným festivalem různých žánrů. Během večera 
zazní hudba G. Gershwina, A. L. Webbera, L. Bernsteina, J. Williamse a dalších.  

 

Houslový virtuos Jaroslav Svěcený ve Smiřicích  

Jedním z nejlepších současných houslistů je Jaroslav Svěcený. Je hudebním popularizátorem, sám 
také komponuje. Doposud natočil 38 „cédéček“ s díly našich i světových autorů. Za album 
Famous Prague Violins (celkem šest kompaktních desek), které zachycuje historii českého 
houslařství (pojednává o historických nástrojích z 18. a 19. století, reprezentujících pražskou 
houslařskou školu – Jaroslav Svěcený zde hraje na jednotlivé historické nástroje) převzal 
houslový virtuos Jaroslav Svěcený v květnu Zlatou desku za 10.800 prodaných zvukových nosičů 
s touto nahrávkou. Celkem už natočil 38 alb, podle jeho slov je to však poprvé, co získal „zlato“.  

Svěcený je nejen špičkovým interpretem, ale také uznávaným znalcem historie a stavby houslí. 
V roce 1996 získal prestižní cenu Masarykovy akademie umění za tvůrčí uměleckou činnost. 
Uskutečňuje řadu rozhlasových, televizních a koncertních projektů.    

Jeho hlavní koncertní sezóna je od září do června, kdy absolvuje asi 120 vystoupení. Svěcený  
letos vystupoval na koncertech, při nichž interpretoval mimo jiné díla Františka Bendy a Antonia 
Vivaldiho. Koncertoval v Německu, Rakousku a dokonce i v Jordánsku.  

Nás by mělo těšit, že tento vynikající houslista vystoupil se svým koncertem i ve smiřickém 
kostele Zjevení Páně. Posluchačům přinesl nevšední umělecký zážitek. Ale i sám Jaroslav Svěcený 
byl velmi potěšen skvělou atmosférou, kterou poskytuje restaurovaná význačná barokní stavba. 
Mistr dokonce uvažuje o pořádání pravidelných koncertů v našem kostele.  

 

 



 

   

  
 

Našim věrným čtenářům bychom chtěli v letošním 
předvánočním čase doporučit k zakoupení 
humoristickou knihu spolupracovníka našeho 
„Smiřického zpravodaje“ a takřka místního autora Jiřího 
Matějky. Mnohým z vás je dobře známá jeho předchozí 
práce „Pověsti z našeho okolí“, která byla již prakticky 
v celém svém nákladu rozebrána.  
 

Jiří Matějka 

GRÁZLI  z  GYMPLU 

aneb 

Gympl na vrcholu normalizace 
 

Frontispice „Grázlů z gymplu“ je od akademického 
malíře Jiřího Škopka.  

 

Městské kulturní středisko ve Smiřicích – Kulturní dům DVORANA 

PLESOVÁ SEZÓNA 2004  
 

   9. leden  Ples Městského kulturního střediska 

 10. leden  Myslivecký ples – Smiřice 

 16. leden  Myslivecký ples – Skalice 

 23. leden  Myslivecký ples – Smržov 

 30. leden  Myslivecký ples – Hradec Králové 

   7. únor  Ples Obecního úřadu Skalice 

 14. únor  Babský bál – Holohlavy 

 20. únor  Učitelský ples – Černilov  

 21. únor  Ples smiřických škol  

 28. únor  Hasičský ples – Holohlavy 

   6. březen  Podnikatelský ples  

 13. březen  Ples firmy TEROP  
 

Začátky plesů jsou ve 2000 hodin 
Bližší informace – MěKS Smiřice, pí Trávníková – tel. 495 422 090  

nebo 602 316 525 

 

 

NÁŠ TIP   NÁŠ TIP   NÁŠ TIP   NÁŠ TIP   NÁŠ TIP   NÁŠ TIP   NÁŠ TIP  



Humorné dílko vychází právě v letošním prosinci. Na více než třech stech stranách jsou líčeny 
veselé příběhy party studentů a studentek maturitního ročníku. Tyto příběhy jen potvrzují, že 
mládí zůstává mládím, humor humorem a sex sexem i v šedivém, strnule nehybném bezčasí 
přelomu let sedmdesátých a osmdesátých minulého století.  

Knížka mnohé z vás vrátí do dob vašeho mládí, vašich školních let. Proto se domníváme, že 
nemusí být pouze vhodným dárkem vánočním, ale bude se hodit i k narozeninám, svátkům či 
třeba jen tak za pěkné vysvědčení. Podle našeho názoru bude pěkným dárkem pro všechny 
duchem mladé od patnácti (pro ty mladší raději ne) do šedesáti let.  

Vzhledem k absenci knihkupectví ve Smiřicích, je kniha v našem městě prodávána ve 
VIDEOPŮJČOVNĚ „IVO“ na Palackého třídě u paní Evy Zemkové.  

 

 

 

 

K článku „Smiřice v roce 1929“  

V zajímavé informaci o dění a poměrech ve Smiřicích r. 1929 byla zmínka o vhodnosti výzkumu 
příčin slabosti tehdejší KSČ. Je možno uvést, že důvodů proč ve Smiřicích bylo příznivců 
bolševických myšlenek méně, bylo hned několik. Uvedl bych několik mně známých důvodů:  

 Ve Smiřicích i v jejich blízkém okolí žila početná skupina legionářů, většina z nich byli tzv. ruští 
legionáři. Ti o bolševizmu nejen věděli své a měli s „rudými agitátory“ (často s bývalými 
rudoarmějci) neuzavřené krvavé účty. Neváhali proto navštěvovat agitační shromáždění 
a přítomné důrazně upozorňovat na rozdíly mezi slovy a skutečností. Byli to lidé vážení 
a pracovití, občané jim proto věřili víc než profesionálním revolucionářům, honorovaným 
nejčastěji „Rudou pomocí“.  

 Větší skupinu tvořili ti, kteří se stali dobrovolně i nedobrovolně ruskými zajatci. Pokud prošli 
carskými zajateckými tábory, pak poznali práci v ruském zemědělství a zažili občanskou 
válku. O úrovni vzdělanosti, pracovitosti a o životě v Rusku vůbec mluvili s despektem.  

 Byly zde i ženy, které si legionáři nebo zajatci přivedli z Ruska (Rusko – to byl obecný název 
pro území bývalé carské říše). Tyto ženy budily mezi místními ženami údiv a někdy i nevoli 
svými návyky i tvárností. Jejich výrok „Mužčiny p΄jut a b΄jut“ (pro mladší čtenáře „Muži pijí 
a bijí“) nebyl pro naše ženy nejvhodnějším agitačním prostředkem.  

 Pro komunistickou agitaci byli úplnou pohromou uprchlíci před bolševizmem. Ve Smiřicích to 
byl Gruzín, který mluvil o bezohlednost i a krutosti „rudých“. Protože sám žil příkladně, oženil 
se zde, byl pracovitý – jeho slova měla váhu. O Stalinovi mluvil velice nelichotivě a své vývody 
končil tím, že ví co „jeho lidi“ dokážou, když mají moc.  

 Svou roli sehráli i ti, kteří bojovali na Slovensku proti hordám Bély Khuna (ty byly většinou 
maďarské). Jejich slovenskou a českou obdobu vedl Čech – Janoušek. Vyprávění o jejich 
krutosti byla zřejmě velmi působivá.  

Souhrn osobních zkušeností byl působivější, než lákadla typu „až vyhrajeme – to se budete mít“. 
Svou úlohu nepochybně sehrálo ve Smiřicích i živnostenské složení obyvatelstva, politická 
orientace na sociální demokracii i vyšší věková hranice nabytí volebního práva. Těch příčin by se 
jistě dalo nalézt více – uvedené dokumentují jen to, že – zdá se mi – naši dědové byli moudřejší 
než generace našich otců.  

 

NÁŠ TIP   NÁŠ TIP   NÁŠ TIP   NÁŠ TIP   NÁŠ TIP   NÁŠ TIP   NÁŠ TIP  



V článku z minulého čísla stojí za pozornost i zmínka o dojíždění dělnictva do zaměstnání 
v blízkých městech. V uvedených letech jezdilo do zaměstnání vlakem, na kolech a chodilo 
i pěšky necelých padesát mužů a žen. Byli to koželuzi, mědikovci a typografové, jimž se dojíždění 
bohatě vyplácelo. Ženy většinou našly uplatnění ve „Vedepce“ v textilce u „Sehnoutků“ 
a u „Čerychů“. Jinak však masové zaměstnání žen nebylo tehdy běžné. Většina smiřického 
obyvatelstva nacházela pracovní uplatnění v místě bydliště.  

10. 10. 2003   

Ing. Lubomír Kupka  

 

 

 

 

Dny seniorů v roce 2003  

U příležitosti Mezinárodního dne seniorů připravila Městská organizace a krajská rada Svazu 
důchodců ČR v Hradci Králové již druhý Královéhradecký den seniorů. Konal se v 23. září 
v hradeckém Adalbertinu za velkého zájmu seniorů. Letos se soustředil na otázky kvality života 
a aktivit v seniorském věku. Na toto téma hovořili: senátor doc. MUDr. Karel Barták, CSc., 
MUDr. Milada Bartošová – členka sociálně zdravotní komise Ústřední rady SDČR, předseda 
celostátní organizace SDČR prof. RNDr. Jan Salich, CSc., PaedDr. Marta Pohnerová a předseda 
Krajské rady SDČR v Hradci Králové Ivan Šklíba. Ředitelka Centra sociální pomoci a služeb Helena 
Vostrovská seznámila přítomné s projektem zdravé výživy pro seniory. Přítomné zaujalo 
i vystoupení známé herečky Dagmar Felixové, která na scéně hradeckého Klicperova divadla 
vytvořila stovky rolí a prožila zde více než padesát let života.  

V úvodu dne seniorů se představili žáci Hudební školy Roland z Hradce Králové. Zajímavá byla 
i módní přehlídka a přednáška o využití přírodní bylinné kosmetiky. Na závěr vystoupila Komorní 
skupina Pražského salonního orchestru, která zahrála k poslechu i k tanci.   

Oslavu poctil svou návštěvou hejtman Královéhradeckého kraje ing. Pavel Bradík. Za naši 
smiřickou organizaci se této akce zúčastnili předsedkyně pí Kučírková a p. Balák.  

Den seniorů v Praze se konal 2. října 2003. Zahájil jej a slovem provázel p. prof. Salich. Za odbory 
(odborový svaz zdravotnictví a sociální péče) vystoupila pí Dvořáková. Přítomné pozdravil také 
prezident lékárnické fakulty. Hezké bylo vystoupení a diskuse s ministryní zdravotnictví 
pí Součkovou, která přítomné informovala o současných problémech ve zdravotnictví, 
o zdravotní prevenci, předepisování léků (kterých se předepisuje mnoho), o sjednocení cen léků, 
odvodech zdravotního pojištění za zaměstnance a o problémech Všeobecné zdravotní 
pojišťovny. MUDr. Barták z Hradce Králové pohovořil o problémech stárnutí a MUDr. Pavlata 
o úspěšném stárnutí a o zdraví ve stáří.  

Za KR SDČR v Hradci Králové se této akce zúčastnila místopředsedkyně pí Kučírková, která 
zastoupila i smiřickou organizaci SDČR.  

Moudrosti moudrých:  
Mladá generace má pocit, že s ní přichází lepší svět. Stará garda má pocit, že s ní ten lepší svět 
odchází.  

Kučírková Vlasta, předsedkyně SDČR Smiřice  

 



 

Důchod nepůjde do důchodu  

Budovy sousedící na jižní straně s kostelem jsou označovány jako Důchod. Již před několika lety 
byl Důchod opatřen novou krytinou a byl tak zabezpečen před poškozováním zatékající dešťovou 
vodou. Potom byla započata rozsáhlá rekonstrukce celého objektu. Kdo už byl ve znovu 
zpřístupněném kostele, měl možnost vidět výsledky rekonstrukce přízemí této budovy. Práce 
pokračovaly a budou ještě pokračovat v prvním patře.  

Těsně vedle kostela již byla nákladem 850.000 Kč (300 tisíc věnoval kraj, 200 tisíc poskytla firma 
Danisco a zbytek je hrazen z rozpočtu města) plně rekonstruována místnost, která dostala název 
Erbovní sál. Jmenuje se tak podle dvou erbů, které byly objeveny pod vrstvou starých nátěrů. 
Restaurování erbů ještě není dokončeno, protože tato práce bude poměrně náročná. Erbovní sál 
byl již zprovozněn a byla zde již uspořádána první akce – pracovní schůzka smiřické společnosti 
Danisco. Kromě zástupců státních organizací se schůzky zúčastnili hosté z Dánska i ze Spojených 
států amerických.  

V Erbovním sále se počítá s pořádáním různých kulturních a společenských akcí. Město hodlá 
tento interiér navíc vybavit projekční technikou, počítá se totiž tady s konáním školení, seminářů 
či firemních akcí.  

Rekonstrukcí a zprovozněním Erbovního sálu nekončí restaurátorské práce v Důchodu. Postupně 
budou dokončovány úpravy dalších prostorů nacházejících se v prvním patře tohoto objektu. 
Sousední místnost se připravuje pro místní knihovnu, která by se sem měla během půl roku 
přestěhovat ze zámku. Knihovna získá své prostory a město ušetří na placení nájemného.  

V prostorách této nové knihovny se počítá se zřízením většího počtu internetových pracovišť 
a s rozšířením provozní doby. Nové prostory navíc zároveň umožní vznik městského 
informačního centra. Od něho si radnice slibuje především podporu rozvoje turistického ruchu 
ve městě, vždyť okolí města se může chlubit množstvím památek a návštěvnicky zajímavých míst. 
Uvedené aktivity by v nových prostorách město rádo zajišťovalo už od jara příštího roku. Na 
rekonstrukci místností pro knihovnu a informační centrum je v rozpočtu města pamatováno 
částkou 1,25 milionu korun. Podle vedoucího správního odboru smiřické radnice Václava Klimeše 
plánuje město na příští rok opravu a nový nátěr fasády Důchodu i kostela. Tento záměr se však 
v roce 2004 podaří uskutečnit jenom při finanční pomoci státu.  

 

 

 

Neplatila nájemné, šla na ulici  

Neplatíte nájemné a myslíte si, že je na vás vlastník krátký? Omyl! Mohla se o tom přesvědčit 
obyvatelka malého bytu v Cukrovarské ulici číslo 199, kterou město, jemuž dluží na nájemném 
přibližně 20 tisíc korun, vystěhovalo na ulici. Zásah se obešel bez incidentů, žena byt klidně 
opustila, vlastník zajistil výměnu vložky zámku a nábytek dotyčné ženy uskladnil v areálu 
smiřického zámku. „O vystěhování bez náhrady rozhodl soud,“ řekl starosta města Luboš Tuzar 
s tím, že vypršela výpovědní lhůta. Dodal, že obyvatelka bytu, která zde žila sama, byla na 
podobnou možnost řešení opakovaně upozorňována, a přesto se dluh nesnažila splácet. Nezbylo 
než situaci vyřešit rázně. Městští radní zároveň už rozhodli o obsazení bytu novým nájemníkem.  



  

Na ulici může skončit také další žena obývající společně se dvěma dětmi byt v témže domě. 
„Dluží zhruba 60 tisíc korun a jakákoliv naše snaha o dohodu se míjí účinkem. V březnu letošního 
roku jsme uzavřeli dohodu o splácení dluhu, ten však neklesá, ale naopak neustále narůstá. 
Dotyčná přitom pracuje, takže platit by mohla," uvedl starosta Luboš Tuzar. Jedinou šancí, jak 
odvrátit vystěhování na ulici, je pro ni uhrazení celé částky dřív, než vyprší výpovědní lhůta.  

Město Smiřice se podle starostových slov nechová asociálně a rozlišuje případy, kdy se lidé 
dostali například do složité životní situace a s městem spolupracují. Pokud ale není s nájemníky 
možná dohoda, nezbývá než je se souhlasem soudu vystěhovat nebo přikročit k exekuci.  

Smiřice evidují dluhy na nájemném ve výši přibližně 200 tisíc korun. Město eviduje také osm 
neplatičů, jejichž dluh vůči městu překročil pět tisíc korun.  

 

 

 

Vrátí se do Černožic tradiční výroba?  

Dubnový konec podniku IDEA v Černožicích znamenal pro obec i okolí ránu, neboť o práci přišlo 
více než 200 lidí. Teď se snad konečně blýská na lepší časy. Areál zkrachovalého podniku na 
zpracování drůbeže opět ožívá a nový vlastník sem postupně hodlá vrátit výrobu.  

Novým majitelem rozlehlého areálu, který leží mezi Černožicemi a Semonicemi a dříve sloužil 
k porážce a zpracování drůbeže, se stala společnost Fishman. Ta má zájem opět provozovat 
potravinářskou výrobu. Chce se vrátit k tradici a vyrábět kromě jiného oblíbené produkty, 
především na bázi drůbežího masa, které odsud kdysi pocházely: různé uzenářské speciality, jako 
jsou párečky, kuřecí šunky, nářezy a další lahůdky. V současně době prochází část areálu 
kompletní modernizací, která je před opětovným zahájením výroby nezbytná. Firma vše 
konzultuje s orgány veterinární správy, protože chce být i exportním závodem – proto musí 
splňovat i ty nejpřísnější veterinární požadavky.  

Firmě se zatím podařilo zprovoznit mrazírenské sklady s kapacitou až dva tisíce tun výrobků, jež 
využívá jaroměřská akciová společnost Provio. V areálu zatím nalezlo práci jen dvanáct osob, 
které zajišťují současný provoz. V příštím roce však mají přibýt desítky (snad 50 i více) dalších 
zaměstnanců, protože firma chce od příštího jara zahájit porcování drůbeže a výrobu 
uzenářských specialit, především drůbežích. Nejpozději v červnu příštího roku zde chtějí zahájit 
také výrobu mražených polotovarů z různých druhů masa.  

 

 

 

Nezaměstnanost na Hradecku  

Úřad práce v říjnu evidoval 5683 nezaměstnaných. Míra nezaměstnanosti okresu byla na hranici 
6,6 procenta, proti září klesla o 0,2 procenta. Nejvíce práce s hledáním uplatnění mají lidé na 
Novobydžovsku, kde počet nezaměstnaných stoupl ze zářijových 10,12 na 10,22 %. Nejlépe na 
tom nejsou ani na Chlumecku, kde došlo rovněž k růstu ze zářijových 8,24 na 8,34 procenta. 
U nás na Smiřicku je nyní míra nezaměstnanosti 9,12 %, což je zhruba o pět desetin méně než 
v září. Nejlépe je na tom s nezaměstnaností město Hradec Králové, kde nezaměstnanost proti 
září klesla o dvě desetiny a činí 5,81 procenta.  



 
 

Ing. Pavel Bradík: Etika – nezbytnost, nikoli luxus  

Jeden úředník má ve své kanceláři na očích citát: „My ochotní, vedení nevědomými, děláme 
nemožné – pro nevděčné.“ Co k tomu dodat? Úředník je součástí systému, který je pro fungování 
státu nezbytně důležitý. Má-li být systém opravdu funkční a spolehlivý, musí být spolehlivý 
především sám úředník. Mělo by tedy jít o člověka přesného, poctivého, neúplatného, slušného 
a zdvořilého – jednoduše korektního. Jeho nejvýsostnějším posláním je SLUŽBA občanovi, z jehož 
daní je placen.  

„Demokracie je vlídné administrování“ – vzkázal nám přes celé století T. G. Masaryk. „Já pán, ty 
pán,“ dodal a – aby nebylo pochyb – upřesnil: „Lidská důstojnost se zakládá na návyku úcty 
k druhému člověku.“  

K čemu je sebedokonalejší etický kodex dílčí profesní skupiny, pokud se neopírá o tradici 
respektovanou celou společností? Není snadné přiznat si, že po čtyřiceti letech totalitních 
režimů, které se přehnaly naším územím, jsme oporu v dobré etické tradici do značné míry 
ztratili.  

Připomeňme, že všechna etická pravidla, která zavedlo křesťanství, humanismus, osvícenství 
a parlamentní demokracie – vše to, co si rádi představujeme pod pojmem západní civilizace – 
najdeme už v Mojžíšových přikázáních. V etice, kterou kdosi definoval jako pravidla snesitelného 
soužití jedince s lidstvem jako celkem, od té doby nevymyslel nikdo nic podstatného. Velmi 
zjednodušeně se etická pravidla dají zestručnit jako doporučení správného života. Etika je teorií 
mravnosti. Na rozdíl od práva však není vymahatelná.  

T. G. Masaryk: „Právo nám dovoluje dělat všechno, co není zakázáno, ale skutečně eticky 
odpovědný člověk by měl být schopen překonat své primární potřeby. Jen opravdový demokrat se 
vždy znovu prozíravě ptá: K čemu to bude dobré, pokud využiji svého práva?"  

Polistopadové zkušenosti v České republice ukazují, že vybudování prosperující a zdravé 
společnosti bez etiky není možné. Heslo „etika vydělává peníze“ se stále častěji začíná 
prosazovat i v tuzemské podnikatelské sféře. Přibývá těch, kteří jsou přesvědčeni, že mravní 
klima je podmínkou důvěryhodnosti, dobrého jména, přitažlivého image a tím i dlouhodobého 
úspěchu v jakékoli oblasti.  

V proměnlivosti našeho světa je nutné stále opakovat, že slušnost není slabost, že správné 
a dobré jednání se časem vyplácí. Bylo by ovšem iluzí myslet si, že slušnost není třeba pěstovat. 
Každý z nás, každá lidská bytost si v sobě nese díl světla i temnoty. Podle židovské moudrosti je 
mravnost podobna ptáku letícímu nad mořem. Dokud mává křídly, je vše v nejlepším pořádku…  

  

 

 

MUDr. Otakar Jedlička  

Letošní čísla Zpravodaje byla věnována osobnosti MUDr. Otakara Jedličky. Už víme, že se jednalo 
o význačného smiřického lékaře a spisovatele. Smiřičtí vyjádřili svou úctu k němu jednak tím, že 
jedna z ulic nese jeho jméno a také tím, že na jeho hrobě nechali zbudovat pomník. Na pomníku 
se dočteme, že „Ryzímu vlastenci a milému příteli z příspěvku ctitelů jeho zřídilo komité“. Na 
pomníku si můžeme přečíst i Jedličkovo životní krédo: „I prostý řadový bojovník jest šťasten, 



může-li umříti s mužným, povznášejícím sebevědomím: Konal jsem pro Tebe, vlasti má a lidstva 
svobodo svatá, dle sil svých – svoji povinnost.“  

Ještě jedna památka na MUDr. Otakara Jedličku se 
zachovala. Zachovala se díky dalšímu velkému 
Smiřičákovi – rytci Eduardovi Karlovi. Ten totiž zhotovil 
rytinu podoby MUDr. Jedličky. Vedlejší obrázek je cenný 
ze dvou důvodů. I po 120 letech známe podobu 
MUDr. Jedličky – podle kresby bychom těžko hádali, že 
zemřel ve 38 letech. Pod podobenkou je cenný 
i vlastnoruční podpis Eduarda Karla.  

Omluvte horší kvalitu reprodukce – jedná se totiž 
o reprodukci ze zažloutlé knihy, vydané také už před 
120 lety!  

Spolupracovník Zpravodaje p. Jaroslav Litomiský z Prahy 
připomenul, že MUDr. Jedlička sepsal velmi hodnotné 
dílo o válce prusko-rakouské u Hradce Králové r. 1866. 
Ano, to lze jen potvrdit. Válku r. 1866 přečkal u svých 
příbuzných ve Smiřicích, odkud zasílal obrázky z bojiště, 
uveřejněné v „Národních listech“ pod názvem „Mezi 
Králové Hradcem a Josefovem“. Po válce pak prošel 

všechna bojiště, prohlédl si každý chudý křížek, prostudoval nápisy na všech pomnících a opsal si 
je. Vyzpovídal každého dědouška a babičku, kteří doma zbyli jako svědkové. Zakoupil si haldy 
knih a vypůjčil si kupy cizozemských spisů, pojednávající o této válce. Vše pečlivě prostudoval 
a ponechal si to jako cennou památku.  

Prostudovaný materiál použil ve svém spise Boje v Čechách a na Moravě za války r. 1866. Jedná 
se o dílo jediné svého druhu. Žádné generálštábní dílo, ať naše či pruské, nebo privátní, se 
nevyrovná věrností, pravdivostí i poutavostí Jedličkovu dílu. Veškeré tehdejší časopisy, odborní 
znalci a vojenští svědkové vyslovili se o tomto díle velmi pochvalně a lichotivě. Uznali velikou píli, 
která byla tomuto dílu věnována.  

Pan Litomiský zároveň vzkázal, že by toto dílo mělo být ve smiřické knihovně – bohužel už není. 
V další části tohoto příspěvku najdete výpis obsahu tohoto díla i mailovou adresu, na které byste 
si mohli tuto knihu objednat u Komitétu pro památky z roku 1866.  

 

Boje v Čechách a na Moravě za války r. 1866  

Otakar Jedlička  

F. & V. HobIík: Pardubice (1883)  

Tato knížka by neměla chybět v žádné knihovně zájemce o události v roce 1866. Jedná se 
o stěžejní dílo a protože je dnes v papírové podobě téměř nemožné jej sehnat, tak vám nabízíme 
možnost si tuto knihu v oskenované podobě od nás objednat.  

V případě zájmu o tuto knihu se obraťte se na komitet@1866.cz. 

Stránky jsou pro dobrou čitelnost naskenovány ve velmi vysokém rozlišení a na CD se kniha 
nachází ve třech podobách.  

 



Obsah knihy:  

Díl první: 

Do bitvy u Králového Hradce 

Obsah dílu prvého:  
I. Do vypovězení války (1–29) 

II. Pohled na zařízení a sílu branné moci Rakouska a Pruska (30–38) 
III. Rakouská severní armáda, její složení a soustřeďování se do 17. června a proti ní 

operující armády pruské (39 –64)  
IV. Pochod vojska rakouského z Moravy do Čech a první srážky s nepřítelem (65–76) 
V. Den 27. června (Bitky u Náchoda, u Trutnova a Oswiečima) (77–103)  
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Hradiště) (104–126)  

VII. Den 29. června (Boj o Králové Dvůr, bitky u Svinišťan, u Kosti a u Jičína) (127–149)  
VIII. Ústup celé severní armády ku Králové Hradci (150–164)  

 

Díl druhý: 

Bitva u Králového Hradce 

Obsah dílu druhého:  
I. V předvečer bitvy u Králového Hradce (1–22) 

II. Seřaďování se obou armád k bitvě a začátek boje (23–31)  
III. Boj v středu, na levém a na pravém křídle postavení rakousko-saského od 7 ½ 

hod. ráno až do 12. hod. v poledne (32–56)  
IV. Boj za prvních hodin odpoledních, příchod korunního prince pruského a konečný 

ústup armády rakousko-saské (57–106)  
V. Na bojišti (107–112)  

 

Díl třetí: 

Události po bitvě králohradecké až do uzavření míru 

Obsah dílu třetího:  
I. První následky katastrofy králohradecké a válečné události do 12. července (1–23)  

II. Jmenování arcivévody Albrechta vrchním velitelem celé armády rakouské (24–59)  
III. Odstoupení polního zbrojmistra Benedeka, výsledek vyšetřování proti němu 

zavedeného a zbytek jeho života (60–72)  
IV. Konečné události až do uzavření míru (73–80)  
V. České pevnosti za doby války (81–95)  

VI. Organizování zemské hotovosti v Čechách (96–100)  
VII. Vpád Klapkovy uherské legie na území rakouské (101–105)  

VIII. Smlouva o mír, učiněná mezi Rakouskem a Pruskem dne 23. srpna 1866 (106–
111)  
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Nový oblastní jízdní řád ČD  

Zatím v dosti nezvyklém termínu dochází ke změně jízdního řádu ČD. Výtah z jízdního řádu je 
mezi čtenáři oblíben, proto je opět zařazen na stránky Zpravodaje. Jedná se pouze o orientační 
informaci. V jízdním řádu jsou různé výjimky (hlavně kolem Vánoc a Nového roku), se kterými se 
musíte seznámit na nádraží.  

031   Jaroměř – Smiřice – Hradec Králové – Pardubice  

   X              Spěšný        Spěšný      x,So  Spěšný    

 Jaroměř  4:29 5:07 5:35 6:15 7:06 8:05 8:46 9:59 11:04 11:43 12:05 

 Smiřice  4:38 5:17 5:45 6:24 7:17 8:16 8:58 10:08 11:13 11:49 12:14 

 Hradec Kr.  4:49 5:30 5:57 6:34 7:30 8:28 9:09 10:19 11:25 11:59 12:25 

 Pardubice  5:23 5:56 6:25 6:55 7:57   10:55 11:54  12:55 
 

                                                               x                 jen Pá             R                                                  Spěšný 

 Jaroměř  13:04 13:34 13:53 14:29 14:52 15:32 16:39 17:37 19:40 20:10 22:15 

 Smiřice  13:14 13:41 14:02 14:39 15:12 15:39 16:47 17:46 19:46 20:19 22:23 

 Hradec Kr.  13:26 13:52 14:15 14:52 15:22 15:48 16:59 17:58 19:56 20:30 22:33 

 Pardubice  13:56 14:23 14:54 15:19 15:56 16:12 17:24 18:25  21:30 22:59 

x = jede ve všední den, + = neděle a svátek  
 

031   Pardubice – Hradec Králové – Smiřice – Jaroměř 

              x,So                x                    Sp-So                         Spěšný                                       x   
 Pardubice  4:26 4:58 5:33 6:00 6:35 7:35 8:56 10:02 10:56 12:31 12:55 13:32 

 Hradec Kr.  5:02 5:45 6:10 6:36 7:03 8:04 9:37 10:33 11:35 13:02 13:28 14:03 

 Smiřice  5:17 6:00 6:23 6:53 7:16 8:15 9:48 10:44 11:50 13:14 13:42 14:19 

 Jaroměř  5:26 6:08 6:32 7:01 7:25 8:21 9:57 10:54 11:59 13:24 13:51 14:28 
            Trutnov                     Trutnov 

  Spěšný     R           Spěšný                  So,Ne 

 Pardubice  14:05 14:30 14:58 16:04 16:32 17:00 18:32 19:04 20:36 22:06  

 Hradec Kr. 14:27 15:01 15:25 16:34 17:11 17:32 19:09 19:33 21:07 22:35 23:00 

 Smiřice  14:39 15:11 15:40 16:48 17:22 17:47 19:25 19:47 21:19 22:46 23:11 

 Jaroměř  14:45 15:18 15:49 16:56 17:32 17:56 19:35 19:57 21:29 22:55 23:20 

x = jede ve všední den, + = neděle a svátek  

 

Dění na nádraží sledují kamery  

Na zdejším vloni zrekonstruovaném nádraží nechaly město a České dráhy instalovat kamery. 
Důvodem je ochrana objektu a personálu železniční stanice před řáděním vandalů, zlodějů 
a neurvalců, kteří si za terč svých útoků vybrali právě železniční stanici. Z krásně opravené 
budovy, do jejíž obnovy České dráhy investovaly nemalé prostředky, totiž za krátkou dobu 
zmizely měděné parapetní plechy a okapové svody, kdosi rozbil skla a poničil čerstvě vysázenou 
okolní zeleň. Vrcholem se podle starosty Luboše Tuzara stalo vyhrožování výpravčímu fyzickým 
násilím. Nejvhodnější variantou ochrany se nakonec ukázala být instalace bezpečnostního 
kamerového systému.  

„Jednalo se o investici ve výši 180 tisíc korun, přičemž z rozpočtu města šlo na tento účel 100 tisíc 
korun, zbytek financovaly České dráhy,“ řekl nám nejvyšší smiřický představitel. Uvedl, že budova 
sice není v majetku města, ale pro mnoho lidí je vstupní branou do Smiřic. Místní zastupitelé se 
proto rozhodli do ochrany této významné budovy vložit peníze. Kamery sledují prostory čekárny, 
nástupišť, okolí železniční stanice i nedalekou autobusovou zastávku, kde se často srocuje 



mládež a různé pochybné živly. Kromě elektronického sledování budou dění ve stanici na základě 
dohody častěji kontrolovat také policisté z holohlavského obvodního oddělení. Zejména mezi 
14. a 15. hodinou se prostory odbavovací haly, nástupišť i okolí stanice zaplňují mládeží ze 
smiřických škol, která zde čeká na vlak. Volný čas si přitom krátí nevhodným způsobem a při 
jejich pohybu v kolejišti může dojít k neštěstí. „Doufám, že všechna přijatá opatření přinesou 
kýžený efekt,“ věří náš starosta Tuzar.  

 

Černožičtí přišli málem o ranní vlak  

Od 14. prosince začal platit – zatím v nezvyklém termínu – nový jízdní řád. Podle něj měly být 
zrušeny některé vlakové spoje, kterými jezdí nejvíce pravidelných cestujících. Například spoj 
1761, který odjíždí z Jaroměře v 6.15 hodin, neměl zastavovat v Černožicích. Černožickým se to 
nelíbilo a protestovali. České dráhy na kritiku operativně zareagovaly a dohodly se na řešení 
s objednavatelem dopravy v Královéhradeckém kraji – firmou Oredo. Ranní spěšný vlak Trutnov–
Pardubice bude od začátku platnosti nového jízdního řádu, tedy od 14. prosince, v zastávce 
Černožice zastavovat. Oprava do jízdního řádu bude zavedena při jeho první změně od 29. února 
2004.  

Na trati Pardubice–Jaroměř je ve špičkových úsecích velmi hustý provoz. Také proto se 
připravuje projekt postupného zdvojkolejnění této trati. V jízdním řádu bude pak možno bez 
technického omezení vytvořit pravidelný systém osobní dopravy obsahující zastávkové i rychlé 
vlaky pro uspokojení přepravních potřeb obcí v regionu.  

 

 
 

Krkonoše lyžařský – běžecký ráj  

Ve čtvrtek 20. listopadu byla ve Skiareálu Sv. Petr podepsána dohoda o spolupráci při realizaci 
projektu „Krkonoše lyžařský – běžecký ráj“. Dokument stanoví, že bude upravováno celkem 
527 670 m lyžařských stop. Z toho Krkonošská lyžařská běžecká cesta: 91 683 m, turistické 
lyžařské cesty: 366 487 m a homologované závodní tratě: 69 500 m. Dohodou je o 177 km 
prodloužena délka doposud upravovaných tras. K podpoře projektu se v Dohodě svými podpisy 
zavázaly obce a města Svazku Krkonoše, provozovatelé lyžařských areálů, Kraj Královéhradecký 
a Liberecký, Správa Krkonošského národního parku, Horská služba Krkonoše a Sitour s.r.o.  

Všech 520 kilometrů běžeckých tratí bylo zmapováno, všechny budou pravidelně upravovány, 
některé bude třeba nově označit. Značení v terénu musí korespondovat se značením v mapách. 
Vedení tras i značení a způsob úpravy byly dohodnuty se Správou KRNAP v souladu s potřebou 
ochrany přírody. Jsou zpracovány podklady pro Územní rozhodnutí o změně využití území pro 
lyžařské běžecké tratě. Úspěšný průběh tohoto stavebního řízení umožní v budoucnu jak 
průběžnou součinnost s ochranou přírody, tak i získávání finančních prostředků z domácích 
i zahraničních fondů.  

 

 

 

 

 

 

Účty spol. s r.o.                         Ing. Jiří Jarkovský, auditor a daňový poradce  

vedení účetnictví – daňové poradenství – audit 
dlouholetá praxe v oboru, pojištění odpovědnosti za škodu 

plná moc – zastupováni při jednání s úřady, prodloužená lhůta pro podání přiznání k dani z příjmu 

Patrného 193     telefon:  491 815 469, 491 815 465  mail: jark@razdva.cz 
551 01 Jaroměř    mobil:  777 149 293 



Rozloučení SK Smiřice s půlsezónou  

Listopadovými souboji skončila půlka sezóny nového ročníku 2003–2004. SK Smiřice patří se 
svými 104 členy mezi největší sportovní spolky Smiřicka a okolí. Ve třech žákovských, jednom 
dorosteneckém a jednom mužském celku působí celkem 89 fotbalistů. Od sezóny 2004/05 
přihlásí SK Smiřice do soutěže také svoje béčko.  

Co se podařilo?  

1. Bylo dokončeno převedení pozemků SK Smiřice. Veškeré pozemky v katastru velkého 
stadionu jsou nyní majetkem SK Smiřice (s výjimkou části pozemku za branou, která patří 
městu). 

2. Pro tréninkové účely byla na tzv. malém stadionu nainstalována na budovu světla pro 
možnost tréninku v podzimních a zimních měsících. Poděkování patří řediteli DDM 
Mgr. Šobovi a p. Laburdovi za perfektní spolupráci.  

3. Starostovi města Luboši Tuzarovi byl výborem SK Smiřice přislíben prostor za vchodem do 
areálu SK Smiřice pro vybudování skateboardového hřiště.  

4. Výbor SK Smiřice rozhodl o vybudování ochranných sítí za brankami, opravě stolů a sedaček 
v areálu stadionu a vybudování dětského koutku. To je úkol přes zimní období.  

5. V rámci programu 8 neinvestičních dotací požádal klub o dotaci na údržbu a zhodnocení 
některých prostorů na stadionu na MŠMT na rok 2004 (technické zhodnocení sprch a kabin) 
a požádá o investiční dotaci v rámci programu Zelený trávník pro rok 2004.  

 

Rozloučení s půlsezónou se uskutečnilo 1. listopadu 2003 v kuželkárně klubu Zálabák.  

 

  

                          Příznivci, hráči a funkcionáři SK Smiřice                                    Foto: VI. Sladký  
 

O sedmnáct dní později se uskutečnil už druhý ročník turnaje ve stolním tenise SK Smiřice za 
účasti sedmnácti stolních tenistů. Vítězem se stal Robert Kocián. Další umístění: 2. Martin Černý, 
3. Petr Krejčí, 4. Viktor Popovič, 5. Jirka Křížek, 6. Josef Siede, 7. Rosťa Jech, 8. Roman Haman, 
9. Vojta Dlabáček, 10. Mirek Svatoň. V kategorii žáků vyhrál Michael Haman.  

K sportovním výkonům:  

1. Mužstvo mužů: po nevydařeném nástupu do sezóny se trenérského žezla od 5. září 2003 
chopil dr. Dlabáček. Mužstvo začalo podávat standardní výkony a po skončení podzimní části 



sezóny přezimuje na dobrém šestém místě. Do mužstva přišli útočník Slavík z Černilova, 
obránce Saksl z Malšovic a brankář Kneifl z Týniště. Spolupráce s dr. Dlabáčkem bude 
pokračovat přinejmenším do skončení sezóny 2003/04. Tabulku střelců a veškeré výsledky 
všech mužstev najdete na internetové stránce klubu www.sksmirice.regis.cz.  

2. Dorost: smiřičtí dorostenci obsadili v I. A třídě skupině B Krajského přeboru po půlsezóně 
výborné páté místo, kdy na prvního ztrácejí pouze šest bodů. Parta vedená Josefem Siedem 
a Bohoušem Hamplem předváděla střídavé výkony, v obraně vynikal Michal Ponikelský, 
v bráně Martin Matějíček a v útoku duo Čížek–Špetla.  

3. Starší žáci: začali sezónu nevídaným nástupem. Za celou půlsezónu nastříleli celkem 74 gólů, 
přičemž obdrželi pouze sedm. Střelecké hody starších žáků jsou následující: Pavel Zapadlo 
19 gólů, Dan Smrček 15 a Ondra Runkas 12 gólů. Bezpečně vedou Okresní přebor 
a předvádějí výborný fotbal, což je hlavně zásluha trenérů Martina Černého, Michala Středy 
a Petra Koutníka. Mnoho hráčů nastupovalo do okresního výběru U 13: jmenujme Milana 
Ponikelského, Pavla Zapadla, Dana Smrčka a další.  

4. Mladší žáci: po polovině podzimní části chytili střeleckou chuť a třikrát za sebou bodovali. 
Kolektiv mladších žáků pod vedením Petra Krejčího, Standy Kerharta s vedoucím mužstva 
Radkem Urgelou a pomocníky p. Koldinským a Jechem udělal velký pokrok ve fotbalovém 
vývoji. Gólman Michael Haman nastupoval za výběr Okresu HK v U 12.  

5. Přípravka: vedená Radkem Müllerem začala s fotbalem – byl to první kontakt s trénováním. 
Pokud máte ještě někdo zájem (věk 6–10 let), přijďte na stadion se domluvit s trenérem, 
přípravka je stále otevřená pro nové hochy (popř. děvčata).  

Nyní jsou zde uveřejněny srovnávací tabulky podzimní sezóny minulého roku a roku 2003/4.  
 

Podzim 2002–2003      Podzim 2003–2004 

Muži  

Převýšov 36:17 29 

Probluz 32:19 26 

SMIŘICE 25:22 24 

Dohalice 29:28 22 

Chlumec B 24:24 20 

Loko HK 22:19 19 

Velichovky 20:22 19 

Nový Bydžov B 24:23 18 

Slavia HK 21:25 18 

Předměřice B 19:25 18 

Kobylice 22:24 16 

Hlušice 24:30 13 

Rasošky–Josefov 24:35 13 

Lovčice 18:29 9 



 

 

 

  

Starší žáci  

Slavia HK B 57:20 36 
SMIŘICE 66:20 34 
Libčany 40:9 31 
Nový Bydžov 48:21 31 
Velichovky 65:21 23 
Hlušice 50:23 22 
Lovčice 53:31 19 
Malšova Lhota 32:35 18 
Stěžery 35:55 15 
Dohalice 54:67 13 
Skřivany 24:47 13 
Kosičky 10:31 12 
Předměřice 20:68 6 
Červeněves 03:109 0 

 

Mladší žáci  

RMSK Cidlina C 87:08 34 
SK HK C 117:08 28 
DFC žákyně 82:11 28 
Slavia HK B 53:13 23 
Předměřice 26:35 21 
Kobylice 46:22 18 
Kosičky 34:38 18 
SMIŘICE 29:33 13 
Nový Bydžov 24:57 9 
Stěžery 06:65 3 
Cerekvice 9:102 3 
Dobřenice 1:128 3 
      

1 Dohalice 48:22 30 

2 Slavia HK 26:10 30 

3 Libřice 25:18 20 

4 Chlumec B 20:27 20 

5 Lovčice 35:19 19 

6 SMIŘICE 27:27 19 

7 Předměřice B 15:16 18 

8 Velichovky 21:20 17 

9 Probluz 22:22 17 

10 Myštěves 20:23 17 

11 Kobylice 19:24 15 

12 Loko HK 16:26 14 

13 Hlušice 17:34 8 

14 Nový Bydžov B 13:36 6 

1 SMIŘICE 74:7 37 
2 Skřivany 53:14 35 
3 Malšova Lhota 30:10 30 
4 Nový Bydžov 34:34 25 
5 Hlušice 46:25 21 
6 Dohalice 24:25 20 
7 Předměřice 28:20 19 
8 Lovčice 40:32 18 
9 Stěžery 24:27 12 

10 Libčany 13:45 12 
11 Malšovice 25:40 11 
12 Kosičky 18:47 9 
13 Kobylice 13:41 8 
14 Velichovky 9:64 4 



Dorost 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Na závěr 
bych chtěl touto cestou poděkovat všem činovníkům, trenérům, pomocníkům, správcům i 
rodičům za pomoc při rozvoji fotbalového klubu. Poděkoval bych chtěl také manželům 
Hudákovým za kvalitní provozování kiosku na stadiónu.  

Roman Haman, předseda SK Smiřice  

 

Murphyho zákony  

I když nakupuješ sebeobezřetněji, buď si jist, že totéž zboží za chvíli uvidíš jinde za poloviční 
cenu.  
I ten nejjednodušší problém se stane neřešitelným, diskutuje-li se o něm na dostatečném počtu 
zasedání.  
Aby mohlo být lépe, musí být hůře.  
Alkoholik je člověk, který pije víc než jeho lékař.  
Až vás nakonec kopnou do čehokoliv, cestu ven si už najdete sami.  
Co začalo dobře, skončí špatně. Co začalo špatně, skončí ještě hůř.  
Člověk s jedněmi hodinkami ví kolik je hodin, s dvojími si není jist.  
Člověk občas narazí na pravdu – většinou se však rychle vzpamatuje a jde dál.  

   

 

 

 Děti ze Smiřic a Rodova 
 narozené v srpnu až listopadu 2003: 

1 DFC žákyně 83:1 33 
2 SK HK A 71:8 30 
3 RMSK Cidlina A  66:15 24 
4 Olympia HK A 49:22 22 
5 Chlumec 41:15 21 
6 Stěžery 34:54 16 
7 Předměřice 25:31 15 
8 SMIŘICE 19:42 12 
9 Nový Bydžov 22:57 9 

10 Kobylice 9:44 7 
11 Cerekvice 8:70 3 
12 Boharyně 9:77 3 

1 Kostelec n. O. 39:15 31 

2 Malšovice 35:16 30 

3 Jaroměř 30:14 30 

4 Borohrádek 39:19 27 

5 SMIŘICE 33:18 25 

6 Třebechovice p.O. 25:22 21 

7 Rokytnice v O. h. 29:22 20 

8 Nový Hradec 31:36 18 

9 Velké Poříčí 26:33 18 

10 Opočno 31:27 17 

11 Babí 24:44 12 

12 Mezilesí 12:45 11 

13 Solnice 16:36 9 

14 České Meziříčí 24:47 9 

Předměřice 39:10 29 

Jaroměř 50:16 28 

Nový Hradec 48:16 28 

Kostelec n. O. 30:16 27 

Babí 29:19 27 

Malšovice 38:21 24 

České Meziříčí 37:20 24 

Velké Poříčí 38:32 17 

SMIŘICE 29:29 16 

Rokytnice v O. h. 34:44 16 

Česká Skalice 18:40 14 

Třebechovice p.O. 18:57 8 

Lípa n. O. 18:56 7 

Vamberk 9:59 7 



 
  

srpen   Lenka Krátká    září 
 Denis Rihári 
  David Kučera 
  Anna Marie Kudláčková 
  Ladislav Paradi 

říjen   Jan Jiránek    listopad Marek Beránek 
  Vojtěch Makovský      Matylda Marinicová  

  

Údaje ve společenské kronice mohou být uváděny až tehdy, když přijde z Okresního úřadu 
v Hradci Králové hlášení změn. Hlášení přichází často opožděně, nelze proto zaručit úplnou 
aktuálnost. S ohledem na ochranu osobních dat nelze ani uvádět více podrobností.  

 

 

 

 

  jubilantům ze Smiřic a 
Rodova,  
 kteří se v uplynulém období dožili významných  
 životních jubileí:  
 

 

září   Lášková Ludmila    říjen   Tinrová Miloslava  
  

Vážení jubilanti, nová pravidla nám nedovolují uveřejnit bližší údaje o vás a uvést například 
i jak požehnaného věku jste se dožili. Proto k blíže neurčenému, ale významnému jubileu ve 
vašem životě, vám srdečně blahopřejeme, přejeme vše nejlepší a do dalších let přejeme hodně 
zdraví a životní pohody.  

 

 

 

 Sňatky  
 uzavřené Městským úřadem ve Smiřicích  
 v období od 1. září do 30. listopadu 2003:  

  

 

V obřadní síni Městského úřadu ve Smiřicích byly v uvedeném období uzavřeny 3 sňatky.  
V kostele Zjevení Páně ve Smiřicích byly uzavřeny ve stejném období 2 sňatky.  

  

 



  

  

   ve Smiřicích a v Rodově  

  v období od 1. září do 30. listopadu 2003:  
  

Malíková Marie  rok narození:  1908           zemřeli:  13.   9. 2003 
Olah Josef     1939       9. 11. 2003  

 

Dana Jágrová, matrikářka  

  

ŽIVOT VDECHNUTÝ DŘEVU  

Když někdo o někom ve zlém prohlásí, že je dřevo, uráží vlastně tento ušlechtilý materiál. Lidé 
z něj dokonce dělali plastiky a to odedávna a ve všech historických obdobích. Nejdůležitější 
podmínkou však je, aby v oné určité oblasti bylo dřeva dostatek nebo aby se dalo aspoň snadno 
dovézt.  

Pro každý druh dřeva je charakteristická jiná hustota, tvrdost, hmotnost, odolnost, barva 
i vzhled. Může být měkké jako třeba olše, lípa a jedle – nebo tvrdé – jako například javor, ořech, 
dub, eben, švestka, oliva a mnoho dalších druhů.  

Sochař především potřebuje materiál suchý, bez kazů, stejnoměrně zbarvený a tvrdý. Takový se 
najde hlavně u listnatých a exotických stromů. Dřevo se vybírá i podle toho, co chce autor 
plastiky vlastně stvořit; tvrdší dřevo je vhodné na sochy bez detailů, měkčí dovolí jemněji 
zpracovat podrobnosti.  

K opracování slouží speciální nástroje. Ty musí mít rozmanitější tvary než ty které používají 
kameníci. Upravit povrch dřevěné sochy dá víc práce než u děl z kamene, protože se musí zakrýt 
spáry po sesazování či slepování z několika dílů. Důležité jsou i pomocné materiály jako tmely, 
lepidla, roztoky a emulze, kterými se spojují jednotlivé části plastiky či zahlazují spáry a kazy.  

Koncem 18. století bylo dřevo použito také jako materiál na dřevoryty, což je druh tisku z výšky. 
Na štočky příčně odřezané z kmene stromu se nejvíc hodí zimostráz, který je hutnější a tvrdší než 
mědirytová deska – skoro jako ocel.  

  

SVOZOVÝ KALENDÁŘ NA ROK 2004 

Svoz bude prováděn v těchto týdnech:  

 každý týden kombinovaný plný + měs. poloviční pol. + měs. měsíční 2měs. 

  52x  odvoz v roce 41x odvoz v roce 36x odvoz v roce 26x odvoz v r. 21x odvoz v r. 13x odvoz v r. 7x odvoz v r. 

   1x týdně 1x týdně     1x za 14 dní     

1. 1, 2, 3, 4, 5 1, 2, 3, 4, 5 1, 2, 3, 4, 5 2, 4 2, 4 2 2 

2. 6, 7, 8, 9 6, 7, 8, 9 6, 7, 8, 9 6, 8 6, 87 6  

3. 10, 11, 12, 13 10, 11, 12, 13 10, 11, 12, 13 10, 12 10, 12 10  10 

4. 14, 15, 16, 17, 18 14, 15, 16, 17, 18 14, 15, 16, 17, 18 14, 16, 18 14, 16, 18 14, 18 18 

  1x za 14 dní 1x za měsíc  1x za měsíc   

5. 19, 20, 21, 22 20, 22 22  20, 22 22 22  

6. 23, 24, 25, 26 24, 26 26 24, 26 26 26 26 

7. 27, 28, 29, 30, 31 28, 30 30 28, 30 30 30  

8. 32, 33, 34, 35 32, 34 34 32, 34 34 34 34 



9. 36, 37, 38, 39 36, 38 38 36, 38 38 38  

  1x týdně 1x týdně   1x za 14 dní     

10. 40, 41, 42, 43, 44 40, 41, 42, 43, 44 40, 41, 42, 43, 44 40, 42, 44 40, 42, 44 42  42 

11. 45, 46, 47, 48 45, 46, 47, 48 45, 46, 47, 48 46, 48 46, 48 46  

12. 49, 50, 51, 52 49, 50, 51, 52 49, 50, 51, 52 50, 52 50, 52 50 50 

 ozn. zelené ozn. černobílé ozn. bílé+červené ozn. žluté ozn.žluté+červ. ozn.červené ozn.modré 
 

Svozový den nezměněn: Smiřice   - pátek 
    Rodov, Trotina  - pondělí 

Upozornění občanům: 

Od 1. ledna 2004 do 30. března 2004 bude odpad likvidován za původní cenu a od 1. dubna 2004 
do 31. prosince 2004 bude cena za odvoz odpadu vyšší – zatím není oficiálně stanovena.  

Poplatek za svoz odpadu bude možno platit až od 1. května 2004. Tento odklad platby za svoz 
odpadu umožní občanům zaplatit svoz jednorázově za celý rok 2004 a ušetří jim dvojí cestu na 
městský úřad.  

Děkujeme za pochopení.   

Marcela Mrákotová, odbor správní a životního prostředí  

Ještě něco pro děti – perličky ze školy  

Abychom byli zdraví, jíme sice vydatně, ale přejídáme se skromně.  
Ač se to o zvířatech a ptácích ví, člověk dlouho nevěděl, proč lítá netopýr.  
Ačkoliv to byl člověk s velikou fyzickou silou, měl slabost pro ženy.  
Achilles byl nesmrtelný s výjimkou paty.  
Alkoholik je člověk, který neudrží rovnováhu.  
Archeolog je člověk, který něco vykope a hned ví, že to tam nechali tisíciletí předkové.  
Archimédův zákon vznikne, ponoříme-li do vody těleso a voda přeteče.  
Archimédův zákon zní, že když něco plave ve vodě, je to nadlehčováno výš.  
Amazonky byly ženy, které bez ohledu na předsudky byly statečnější než muži.  
A poddaní museli církvi odvádět desetník.  
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Z P R A V O D A J  Smiřic, Rodova a Holohlav  

Vydává Městský úřad ve Smiřicích  

Odpovědný redaktor: Miroslav Volák  
Příspěvky i vzkazy zasílejte na adresu: Městské kulturní středisko ve Smiřicích  
Vychází nepravidelně jednou za čtvrtletí.  
Vytiskla: Tiskárna PASEKA Jaroměř, Havlíčkova 30  
Ve Smiřicích a Holohlavech předplatitelům donáška až do domu. Prodej v prodejnách tisku. 
Uzávěrka příštího čísla do 25. května 2003  
Cena jednoho výtisku 8,– Kč. Předplatné na celý rok 28,– Kč.  
Náklad 560 výtisků.  
 
  


